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درخواست عربستان برای 
گفت وگو با ایران

وزیر انرژی عربستان گفت که کشورش و کویت خواهان 
گفت وگــو با ایران در خصوص میدان گازی الدره/آرش 
هســتند.به گزارش العربیه، عبدالعزیز بن سلمان، وزیر 
انرژی عربستان روز گذشته در کنفرانسی که در بحرین 
برگزار شــد، گفت که کشورش قصد دارد تا اواخر سال 
2026 و یا اوایل 2027 تولید نفت خود را به بیشتر از 
13میلیون بشــکه در روز برساند.او تأکید کرد: »کویت 
و عربستان خواهان گفت وگو در خصوص میدان گازی 
الدره )آرش( با ایران هســتند زیرا منابعی که در آنجا 
وجود دارد منافع مشترک دو کشور است.« عبدالعزیز 
بن سلمان گفت: »ما خواهان گسترش این میدان گازی 
هستیم.«به گزارش ایسنا، محمد ایرانی، سفیر جمهوری 
اسلامی ایران در کویت اخیراً در اظهاراتی گفت که ایران 
آماده ازسرگیری مذاکرات باکویت در خصوص میدان 
گازی الدره است. او گفت که حسین امیر عبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران اخیراً در تماسی تلفنی با احمد ناصر 
المحمد الصباح، همتای کویتی خود در همین خصوص 
رایزنی کرد.ایرانی، همچنین گفت که سخنگوی رسمی 
وزارت خارجه ایران نیز اعلام کرد که کشــورمان آماده 
ازســرگیری مذاکرات با کویت است. سفیر کشورمان 
گفــت که روابــط دوجانبه ایران و کویــت در بهترین 
وضعیت اســت و این فضای مثبت زمینه را برای بحث 
و رایزنی در خصوص میدان گازی الدره و رســیدن به 
راه حل فراهم می کند. او همچنین اعلام کرد که حسین 
امیرعبداللهیــان، وزیر خارجه ایران ســفری به کویت 
خواهد داشــت که امیدوارم موعد دقیق آن اعلام شود.

وزارت امور خارجه عربستان اخیراً با انتشار بیانیه ای بار 
دیگر ادعاهای خود درباره میدان مشترک گازی آرش/

الدره را تکرار کرده و خواســتار گفت وگو با ایران برای 
تعیین مرز شــرقی این منطقه شده بود. در این بیانیه 
ادعاشــده بود که ریاض به همراه کویت از ایران برای 
مذاکره درباره این موضوع دعوت کرده اما پاســخی از 
تهران دریافت نکرده اند. همچنین در این بیانیه ادعاشده 
بود که عربســتان ســعودی و کویت حق دارند میدان 
گازی آرش را برای بهره برداری خود گسترش دهند.این 
ادعاها در حالی از سوی عربستان مطرح شده است که 
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه در نشست 
خبری خود در پاسخ به ســؤالی درباره توافق کویت و 
عربستان در خصوص میدان نفتی و گازی آرش و رایزنی 
اخیر وزیر امور خارجه کشورمان با همتای کویتی خود 
دراین ارتباط تصریح کرد: »وزارت نفت به عنوان مرجع 
تخصصی اعلام کرده که این حوزه نفتی مشترک است. 
بین ما و کویت مرزهای تحدیدنشده ای وجود دارد که 
باید تحدید حدود انجام شــود. ایران اعلام کرده پیش 
از تحدید حدود نباید این منابع مورد بهره برداری قرار 
بگیرند. یادداشتی را به کویت داده ایم و در آن یادداشت 
تأکیــد کرده ایم کــه حقوق ایران بایــد در این زمینه 
محفوظ بماند و این منابع به صورت مشترک بهره برداری 
شود.«خطیب زاده گفت: »کویت نیز برای تحدید حدود 
اعلام کرده که آمادگــی دارد و ما این را مقدمه خوبی 
می دانیم که در این زمینه هیات های دو کشور با یکدیگر 

رایزنی و گفت وگو کنند.«

رویارویی وزارت خارجه ایران و آمریکا
پس ازآنکــه ســخنگوی وزارت امور خارجــه آمریکا 
در پیامــی، اظهاراتی مداخله جویانــه را درباره برخی 
مطالبات مردمــی در ایران مطرح کرد،  وزارت خارجه 

ایران نیز در این مورد واکنش نشان داد.
به گزارش ایســنا، درحالی کــه وزارت اطلاعات اخیراً 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کــرد که دو فرد اروپایی با 
هدف سوءاســتفاده از مطالبات به حق برخی صنوف و 
اقشار کشــور و تغییر جهت مطالبات عادی به سمت 
آشوب و بی نظمی اجتماعی وارد کشور شده بودند، از 
همان بدو ورود شناســایی و در زمان بازداشت شدند، 
ند پرایس، ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در 
اظهاراتی مداخله جویانه درباره مطالبات مردمی ایران 
در صفحه توییترش نوشــت: »معترضان شجاع ایرانی 
پای حقوق خود ایســتاده اند. مــردم ایران حق دارند 
دولتشان را بازخواســت کنند.«او در ادامه گفت: »ما 
از حق آن ها برای تجمعات مسالمت آمیز و آزادی بیان 
چه به شــکل آنلاین و چه به شکل آفلاین )حضوری( 

و بدون ترس از خشونت و تلافی حمایت می کنیم.«
این اظهــارات مداخله جویانه در حالی از ســوی این 
مقام آمریکایی مطرح شــده که بر اساس بیانیه وزارت 
اطلاعات، افراد اروپایی بازداشت شده مأموریت داشتند 
با ســامان دهی، هدایت، شبکه ســازی و مرتبط سازی 
افراد و شبکه های آلوده داخلی بر مشکلات و مطالبات 
جامعه اشــراف پیداکرده و با منحرف سازی مطالبات و 
فعال کردن عوامل خود، جامعه را با موج ســهمگینی 
از تخریب و ناامنی مواجه سازند.در همین حال، سعید 
خطیب زاده ســخنگوی وزارت خارجه ایران نیز به با 
واکنش نسبت به اظهارات ســخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا در مورد تحولات اخیــر در ایران، تصریح کرد: 
»ایــن ذوق زدگی بیش ازحد دولــت آمریکا و توییتی 
که شــما به آن اشــاره کردید نشان می دهد کاری که 
دولت انجام می دهد یعنی مصون ســازی اقتصاد ایران 
و مردمی ســازی اقتصاد کشورمان موضوعی است که 
آن ها )آمریکایی ها( از آن نگران هستند.«او با بیان اینکه 
مسیر دولت برای خنثی ســازی تحریم ها بی اثر کردن 
آن ها، جدا کردن اقتصاد ایران از دلار و مصون ســازی 
اقتصاد ایران قطعی اســت هرچقدر که آمریکا دردش 
بیاید، گفت: »ملت ایران فشــار حداکثری را شکست 
داده و دولــت موظف اســت که این مصون ســازی را 
در حــد نهایت خود انجام دهــد.« خطیب  زاده گفت: 
»آمریکایی هــا به جای این گونــه دخالت ها که همواره 
باعث خجالت آن ها نیز شده بهتر است به حاکمیت ملی 
کشورها احترام بگذارند و تلاش کنند که برای یک بار 
یاد بگیرند که باید به ملت ها و کشورها احترام بگذارند.«

خبر

همدلی| محسن رفیق: گزارش ها از آماده شدن 
متن احیای توافق هسته ای و تمایل دوباره طرفین 
برای ادامه مذاکرات و امضای نتیجه نهایی حکایت 
دارند. این در شــرایطی است که تنها چند روز از 
سفر انریکه مورا و امیر قطر به ایران گذشته است 
و بر این اساس به نظر می رسد که پیشنهادهای 
ارائه شــده به ایــران و همچنیــن رویکردهای 

میانجی گرایانه تا حدودی تاثیرگزار بوده اند.
در همیــن حال، معــاون وزیر خارجه روســیه 
تأکید کرد که متن احیای توافق هسته ای تقریباً 
آماده شــده اســت. به گزارش الجزیره، سرگئی 
ریابکوف، معاون وزیر خارجه روسیه در اظهاراتی 
گفت که متــن احیای توافق هســته ای تقریباً 
آمده و تنها تصمیمات سیاسی باقی مانده است. 
ریابکوف دراین باره گفت: »در حال حاضر احتمال 
زیادی برای پذیرش متن توافق وجود دارد. برخی 
مشــکلات سیاســی وجود دارد که ارتباطی به 
نهایی سازی این سند ندارند. تمام چیزهایی را که 
برای نهایی سازی این سند لازم است واقعاً ظرف 

چند روز می توان انجام داد.«
معــاون وزیــر امور خارجه روســیه ادامــه داد: 
»همان طور که بارها گفته شــده، روســیه روی 
رسیدن به یک نتیجه کارکرده است و متن توافق 
در زمینه منافعمان از جمله در چارچوب همکاری 
هسته ای صلح آمیز با ایران تا اندازه زیادی، برای 
ما رضایت بخش است.« این دیپلمات ارشد روس 
همچنین با اشاره به سفر اخیر انریکه مورا، نماینده 
اتحادیه اروپا در مذاکرات وین گفت، »ما لب خط 
قرار داریم، این اتفاق یعنی ازسرگیری مذاکرات و 
حصول توافق می تواند به زودی بیفتد، مادامی که 
تصمیمات سیاسی در پایتخت ها در راستای آن 

باشد. ما از آن استقبال خواهیم کرد.«
در همین حال، روز گذشته سخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران با اشاره به روند مذاکرات وین و نتایج 
سفر اخیر انریکه مورا به تهران گفت: »اکنون چند 
قدم جلوتر از سفر آقای مور ا به تهران هستیم.« 
سعید خطیب زاده در نشست هفتگی دیروز خود 
با خبرنگاران در پاســخ به سؤالی در مورد نتایج 
سفر انریکه مورا مسئول هماهنگ کننده مذاکرات 
وین به تهران و تلاش های رژیم صهیونیستی در 
راستای عدم حصول نتیجه در جریان مذاکرات 
وین تصریح کــرد: »هر موقعی کــه ابتکاری و 
تحرکی در حوزه دیپلماسی انجام می شود رژیم 
جعلی اشــغالگر قدس تحریکات خــود را ضد 
دیپلماســی انجام می دهــد و این چیز جدیدی 

نیست.«
او تصریح کرد: »در ادامه تماس ها که بین ایران و 
هماهنگ کننده مذاکرات وین انجام می شد آقای 
امیرعبدالهیان و آقای بــورل در جریان مذاکره 
تلفنی خــود توافق کردند تماس هــا به صورت 
حضوری انجام شــود و در همین چارچوب آقای 
مورا به تهران آمدند. مذاکرات جدی در طول این 
سفر و معطوف به نتیجه و همراه با ابتکارات خاص 
از طرف ایران انجام شــد. در این سفر آقای مورا 
و آقای باقری چندیــن دور گفت وگوی طولانی 
داشتند. در مورد برخی راه حل هایی که پیشنهاد 
شد اگر طرف آمریکایی پاسخ دهد ما می توانیم در 
موقعیتی قرار بگیریم که همه طرف ها برای انجام 
توافق به وین برگردند.« خطیب زاده تصریح کرد: 
»اگر امروز آمریکا تصمیم سیاسی خود را بگیرد 
و اعلام کند می توانیم گام مهمی را  در راســتای 

پیشرفت مذاکرات انجام دهیم.«
خطیب زاده همچنین در پاســخ به سؤال دیگر 
همین خبرنگار در ارتباط با اظهارات بورل، مسئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا بعد از سفر آقای 
مورا به تهران مبنی بر اینکه مذاکرات از بن بست 
خارج شــده گفت: »در مورد اظهارات ایشــان به 

نظرم باید بیشتر جنبه ایجابی این اظهارات مدنظر 
قرار بگیرد. اینکه در یک یا دونقطه اختلافاتی در 
مذاکرات داشته باشیم یک امر غیرطبیعی نیست. 
رفت وآمدهای پیام ها هیچ وقت در هیچ نقطه ای 
متوقف نبوده و همان طور که گفتم  مناسب است 

از منظر ایجابی به این اظهارات توجه کنیم.«
او اضافه کرد: »ملاقات در تهران مسیر درستی را 
پیش آورده و حرکت روبه جلو بوده است. ابتکاراتی 
که اعلام شده از سوی ایران قابل اجراست و به نظر 
می رسد ازنظر اتحادیه اروپا هم قابل اجراست. تنها 
منتظر تصمیم واشنگتن هستیم. ما اکنون نسبت 
به قبل از ســفر آقای مورا در تهران در موقعیت 
بهتری قرار داریم.« خطیــب زاده گفت: »آنچه 
امروز در دســترس است چند قدم جلوتر از قبل 

از سفر  آقای مورا به تهران است.«
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤال دیگری 
در ارتباط با درخواســت های فرابرجامی و  اینکه 
آیا ایران نیز درخواســت های فرابرجامی دارد نیز 
گفت: »این آمریکاســت که به تعهدات خود در 
برجام بعضاً به عنوان برچسب فرابرجامی می زد که 
این از اساس غلط است. آمریکا از ابتدای مذاکرات 
هر آنچه باید انجام می داده ولی مایل به انجام آن 
نبوده به آن برچسب فرابرجامی زده است. آمریکا 
باید بر اســاس برجام و قطعنامه 2231 شورای 
امنیت سازمان ملل به تعهدات خود ذیل برجام 
عمل کند چنانکــه امکان انتفاع کامل اقتصادی 
ایران از برجام فراهم و تجارت خارجی ایران عادی 
شــود. آمریکایی ها نمی توانند صحبت از توافق 
کنند ولی درعین حال بخواهند بخشــی از فشار 
حداکثری علیه ایــران را حفظ کنند.« خطیب 
زاده همچنین تصریح کرد: »آن ها نمی تواند فشار 
حداکثری و پیچ و مهره ها بر ای فشار بر ایران را 
حفظ  کنند و از طرف دیگر فکر کنند که می توانند 

به توافقی برای بازگشت به برجام برسند.«
سخنگوی وزارت خارجه در ادامه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران در پاسخ به سؤالی در مورد گزارش 
اخیر بلومبــرگ مبنی بر این که بازرســی های 
بازرســان آژانــس بین المللــی انــرژی اتمی از 
تأسیسات هســته ای ایران طی چند وقت اخیر 
رکورد زده است، تصریح کرد: »ما عضو ان پی تی 
و پادمان هستیم و در چارچوب توافق فنی رفتار 
آژانس یعنی حفظ بی طرفی و عدم سیاسی کاری 
آن همواره روابط نزدیکی با آژانس داشته ایم و در 
چارچوب مقررات مــراودات معمول بین ایران و 
آژانس در جریان اســت. در دوران جدید نیز که 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی از ســوی ایران 
متوقف شده است در چارچوب ان پی تی همکاری 

بین ایران و آژانس ادامه دارد.« خطیب زاده گفت: 
»در مورد این مسائل گزارش های آژانس باید مبنا 
باشــد نه گزارش های پراکنده ای که در برخی از 

رسانه ها مطرح می شود.«
او همچنین در پاسخ به این سؤال که شما گفتید 
که اگر آمریکا به پیشــنهادات مطرح شده پاسخ 
دهد ما به وین برمی گردیم، آیا این بازگشــت به 
وین برای ادامه مذاکرات اســت یا امضای توافق 
تأکید کــرد: »در خصوص وین مذاکرات متوقف 
نشده اســت که بخواهد در وین ادامه پیدا کند. 
همان طور که پیش ازاین بارها گفته ام پیام ها بین 
طرفین به صورت مستمر ردوبدل شده است و سفر 
اخیر آقای مورا به تهران در این راستا بود که در 
رفت وبرگشت ها تسریع پیدا کند.« او گفت: »در 
مورد معدود مسائل باقی مانده اما مهم، اگر مسائل 

حل شود به وین برای اعلام توافق می رویم.«
این دیپلمات ارشــد ایرانی در پاســخ به سؤال 
دیگری در مورد  سفر انریکه مورا هماهنگ کننده 
مذاکرات وین به تهران و این که آیا دســت خالی 
آمد و دست پر رفت یا آن ها هم ابتکار و پیشنهادی 
داشتند؟ گفت: »آقای مورا با دستور کار مشخصی 
به ایران آمدند.  مذاکرات در تهران همراه با ابتکارات 
ویژه خاص ایران بود. ایران از آغاز مذاکرات چندین 
بــار این خلاقیت ها را به کار برد که کم کاری ها و 
عدم تصمیمات سیاسی طرف مقابل را مرتفع کند. 
متأسفانه تا امروز توافق، منتظر تصمیم سیاسی در 

واشنگتن است.«
خطیب زاده با بیــان اینکه بعضاً صحبت هایی از 
ســوی مقامات در واشنگتن شنیده می شود که 
در راستای بازی نخ نمای مقصرنمایی است و در 
همین راستا برخی جملات تکراری را مدام تکرار 
می کنند و الحمدالله خسته هم نمی شوند، گفت: 
»همه واقعیت موضــوع را می دانند، آنچه ایران 
خواسته تنها حقوق خودش است و چیزی بیشتر 
از حقوقش نخواسته و بیشتر ازآنچه در برجام و 
قطعنامه 2231 تعهد داده شده، نخواسته است.« 
او ادامه داد: »اصطلاحاتــی مانند »فرابرجامی« 
که بعضاً از ســوی مقامات آمریکایی  می شنوید، 
موضوعی اســت که آن ها از روز اول مذاکرات هر 
جایی که نخواستند توافق کنند  و به تعهداتشان 
عمل کنند یک برچسب فرابرجامی به آن زدند که 

به تعهداتشان عمل نکنند.«
خطیب زاده تصریــح کرد: »آنچــه ایران گفته 
روشــن است و باید تمامی بخش ها و مؤلفه های 
فشــار حداکثری و هر آنچه دولت قبلی آمریکا 
یعنی ترامپ گذاشــته باید این پیچ و مهره ها باز 
شود. دولت بایدن یک بار باید تصمیم بگیرد که 

آیا می خواهــد در میراث ترامپ باقی بماند یا به 
تعهداتش ذیل برجــام و قطعنامه 2231 پایبند 
باشــد و میراث جدیدی را برای آمریکا در عرصه 

حقوق بین الملل به جا بگذارد؟«
ســخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سؤال 
دیگری در ارتباط با مذاکرات برجامی اخیر وزیران 
خارجه آمریکا و فرانسه گفت: »ما همچنان منتظر 
پاسخ واشنگتن به خواسته های منطقی و اصولی 
ایران و متنی هستیم که ایران و 1+۴ در مورد آن 
توافق کرده اند. فکر می کنیم واشنگتن می داند که 
باید چه کاری کند که توافق در دسترس تر از آن 
چیزی که امروز است قرار گیرد. در مسیر درستی 
حرکت شده و ابتکارات خوبی هم روی میز است. 
فکر می کنیم یک تصمیم سیاسی در واشنگتن 
گرفته شــود می توانیم پرونده ایــن مذاکرات را 

ببندیم.«
در همین حال، روز گذشته یک مجله آمریکایی 
در گزارشی با تأکید بر اهمیت به نتیجه رسیدن 
مذاکرات وین در راستای احیای توافق هسته ای، 
راهکارهایی را برای دولت بایدن جهت تسریع روند 
توافق با ایران مطرح کرد. مجله آمریکایی نشنال 
اینترست در گزارشی درباره تلاش های دیپلماتیک 
برای احیای توافق هسته ای نوشت: »دولت آمریکا 
به درک بهتری از عزم ایــران برای حفظ توافق 
نهایی نیاز دارد. پابرجا بودن تحریم ها دست یابی 
به یک توافق را سخت  تر می کند. تهدید و اجبار 
طی مذاکرات می تواند به طور ناخواســته مانعی 
ســر راه رسیدن به هدف باشند. با افزایش یافتن 
هزینه پابرجا بودن خصومت ها، تحریم ها موجب 
فرستادن سیگنال های منفی درباره آمادگی طرف 
مقابل برای حل وفصل مسائل از طریق افزودن بر 

حداقل  ملزومات رسیدن یک توافق می شود.«
این مجله می افزاید: »عزم ایران بدون شک نسبت 
به مذاکرات اصلی بالاتر رفته است. انتخاب  شدن 
ابراهیم رئیسی گواهی بر آن است. درکی قوی تر و 
بهتر از این موضوع برای اجرای توافق و تشخیص 
موارد ناکارآمد در ادامــه راه، حیاتی خواهد بود. 
رئیس جمهور بایدن برای حل کردن این مسائل به 
رویکردی استراتژیک برای مذاکرات نیاز دارد که 
پاسخگوی سیاست های آمریکا، محدودیت های 

منطقه ای و وضعیت داخلی ایران باشد.«
نشنال اینترســت همچنین مطرح کرد: »دولت 
بایدن بایــد برای پرداختن بــه محدودیت های 
سیاسی داخلی ترک کردن توافق را سخت تر کند. 
یکپارچگی تجــارت و اقتصاد می تواند با ذی نفع 
کردن دو طرف در صلح، این روند را تسهیل کند. 
واشنگتن باید کســب وکارها را به سرمایه گذاری 
در ایران تشویق کند، وابستگی متقابل را توسعه 
داده و بــرای اطمینان یابی از پایبندی به توافق، 
حمایت های داخلی قوی ایجاد کند. پیشرفت های 
سریع ایران در علم و تکنولوژی، همچنین وجود 
جمعیت تحصیل کرده آن سرمایه گذاری را برای 
صنعت تکنولوژی آمریکا ســودمند می ســازد. 
واشنگتن با ایجاد روابط ایرانی-آمریکایی می تواند 
آن اعتماد موردنیاز را به ایران بدهد که بتواند باور 
کند این توافق ارزشش را دارد.«همچنین این مجله 
در گزارشش آورده اســت: »علاوه بر این، دولت 
بایدن باید فضای مذاکراتی را با لغو تحریم هایی 
کــه پس از خروج دولت دونالــد ترامپ از توافق 
اصلی اعمال شدند، گسترش دهد. این تحریم ها 
در دوره ای اعمال شدند که مذاکرات ]میان ایران 
و آمریکا[ از سر گرفته شده بود و بنابراین، با شدت 
بخشیدن به سو تفاهم ها، رسیدن به یک توافق را 
سخت تر کرد. تحریم هایی که به طور غیرمستقیم 
بر غذا و دارو اثر می گذارند، باید فوراً لغو شــوند، 
چون موجب برانگیختن خصومت  می شوند که 

هیچ سودی برای امنیت آمریکا ندارد.«

متن احیای توافق هسته ای، برای امضای نهایی طرفین آماده می شود 

زدودن گردوخاک از پوشه برجام

همدلــی| با پایان رای گیــری در لبنان و آغاز شــمارش آرا از 
یکشنبه شب، وزیر کشور لبنان میزان مشارکت در این انتخابات 
را که اولین انتخابات پارلمانی از زمان اعتراضات ســال 201۹ و 
انفجار مهیب بیروت اســت، ۴1درصد اعلام کرد. شعبه های اخذ 
رای در لبنان یکشنبه شــب بسته و روند شمارش آرا در انتخابات 
پارلمانی آغاز شــد. این رای گیری بین ساعت هفت صبح به وقت 
محلی تا 17:00ادامه یافت. هم زمان با بسته شدن شعب اخذ رای، 
خبرگزاری رسمی لبنان از آغاز روند شمارش آرا با حضور لیست ها 

و نمایندگان نامزدها خبر داد.
بر همین اساس، بسام مولوی، وزیر کشور لبنان نیز اعلام کرد که 
بر اســاس نتایج اولیه، میزان مشارکت در انتخابات پارلمانی روز 
یکشنبه تقریباً ۴1درصد بوده است. او افزود که مقامات انتخاباتی 
بعداً نرخ مشارکت نهایی را که شــامل آرای لبنانی های خارج از 
کشــور می شــود، صادر خواهند کرد. این در حالی است که روز 
یکشــنبه پس از بسته شــدن صندوق های رای، نجیب میقاتی، 
نخســت وزیر لبنان از مقر وزارت کشــور گفت: »مشارکت رای 
دهندگان در بســیاری از مناطق لبنان از ۵0درصد فراتر رفته و 
این علاوه بر انتخابات خارج نشینان است که دستاورد مهمی برای 

کشور لبنان محسوب می شود.«
این انتخابات در پرتو بحران اقتصادی بی سابقه ای برگزار می شود که 
لبنان بیش از دو سال است از آن رنج می برد. در این انتخابات که 
هر چهار سال یک بار برگزار می شود، 103لیست انتخاباتی متشکل 
از 71۸نامزد در 1۵حوزه انتخاباتی برای انتخاب 12۸نماینده در 
پارلمان رقابت می کنند. 12۸کرسی مذکور به شرح زیر تقسیم شده 
است: 2۸کرسی برای سنی ها، 2۸کرسی برای شیعیان، ۸تا برای 
دروزی ها، 3۴کرسی برای مارونی ها، 1۴کرسی برای ارتدوکس ها، 

۸کرسی برای کاتولیک ها، ۵کرسی برای ارمنیان، دو کرسی برای 
علوی ها و یک کرسی برای اقلیت های داخل جامعه مسیحی. تعداد 
کل رای دهندگان لبنانی 3.۹میلیون نفر از جمله 22۵هزار رای 
دهنده در خارج از کشور است. انتخابات پارلمانی امسال با انتخابات 
ســابق یک وجه اختلاف دارد که آن غیبت جریان المستقبل به 
ریاست سعد حریری نخست وزیر اسبق لبنان است. وی پیشتر از 

اعضای جریان متبوعش خواست در انتخابات نامزد نشوند.
در همیــن حال، رئیس جریان آزاد ملی لبنان اعلام کرد که نبرد 
انتخابات پارلمانی یک نبرد رقابتی عادی نبود، بلکه نبرد با آمریکا 
و اسرائیل است. به گزارش روزنامه رأی الیوم، جبران باسیل، رئیس 
جریان آزاد ملی لبنان در کنفرانس مطبوعاتی بعد از بسته شدن 
صندوق های رأی گیری در انتخابات پارلمانی لبنان گفت: »جریان 
آزاد ملــی وارد جنگی با »القوات اللبنانیه« یا »حزب سوســیال 
ترقی خواه« یا »الکتائب« و جنبش »أمل« و دیگر گروه ها نشده، 
بلکه در جنگ و نبردی اســت که از دســتکم 17اکتبر از سوی 

آمریکا، اسرائیل و هم پیمانانش شروع شد.«
او به اظهارات دیوید شــنکر، معاون سابق وزیر خارجه آمریکا در 
امور خاور نزدیک پرداخت و گفت: »شنکر اذعان کرد که عملیات 
علیه من را به شکل خوبی اداره کرد و اذعان کرد که طرحی که ما 
را هدف قرار داده بود، سقوط کرده است.« شنکر پیشتر اظهاراتی 
را درباره نقش دولت سابق آمریکا برای تسریع در فروپاشی اقتصاد 
لبنــان و بهره برداری از جنبش 17اکتبر برای خدشــه دار کردن 

وجهه حزب الله و تضعیف آن ایراد کرد.
باســیل درباره روند انتخابات گفت: »آنچه تاکنون روشن شــده 
این اســت که جریان آزاد ملی در این جنگ پیروز شــده است و 
فراکســیون بزرگ پارلمانی خواهد داشت. هیچ طرفی نمی تواند 

طــرف دیگری را کنار بزند. آزمون اصلی در لبنان این اســت که 
پول های مردم به آن ها بازگردانده شــود. آمریکا تلاش کرد لبنان 
را ازنظر اقتصادی به شکست بکشاند تا نگذارد ما در این انتخابات 

حضورداشته باشیم و شکست خورد.
روز گذشــته نیز ســعید خطیب زاده ســخنگوی وزارت خارجه 
در پاســخ به ســؤالی در مورد برگزاری انتخابات پارلمانی در روز 
گذشــته در لبنان و ادعای برخی از مقامات حزبی و جناحی این 
کشور در ارتباط با دخالت ایران در امور داخلی لبنان و همچنین 
تلاش های برخی دیگر از کشــورها بــرای مداخله در امور لبنان 
اظهار کرد: »عملکرد هر طرفی نشــان می دهد که دوست زمان 
سختی کشورها، کدام طرف ها هستند و کدام طرف ها و کنشگران 
تنها به فکر اهداف سیاســی خود هستند و همه چیز را مشروط 
کرده و تلاش می کنند اهداف سیاسی خود را با تحریم و گرسنه 
نگه داشتن ملت ها و محاصره ملت ها و محروم کردن آن ها از حق 

طبیعی حیاتشان جلو ببرند.«
او با بیان اینکه ایران برعکس، همواره تلاش کرده در کنار مردم 
لبنان برای تحقق خواست و اراده آن ها باشد، تصریح کرد: »ایران 
هیچ وقت سعی نکرده در سیاست داخلی لبنان ورود کند. اتفاقاً 
این نقطه ای بوده که برای آن ها شکســت بوده است چراکه در 
کارنامه آن ها از گروگان گیری نخست وزیر این کشور تا محاصره، 
تحریم، دخالت و پول دادن به رســانه ها برای این که ازاین گونه 
مطالب بزنند دیده می شود.« خطیب زاده اضافه کرد: »سیاست 
ما همچنان این اســت که مردم رشــید و بالغ لبنان خودشان 
در مورد این کشــور تصمیم بگیرند و باید همه کشورها به این 
موضوع احترام بگذارند ایران هم در کنار مردم لبنان به خواست 

و انتخاب آن ها احترام می گذارد.«

مشارکت 41درصدی لبنانی ها در انتخابات 

شورای شهر پترسون در ایالت نیوجرسی آمریکا تصمیم 
گرفت نام خیابان اصلی این شــهر به خیابان فلسطین 
تغییر کند، این اقدام برای اولین بار در آمریکا و در مراسم 
بزرگی با حضور هزاران تن از شهروندان فلسطینی و عرب 
و آندریه صایغ، شهردار پترسون انجام شد. در این مراسم 
که هم زمان با هفتادوچهارمین سالروز نکبت برگزار شد، 
از لوحی که نام خیابان فلسطین روی آن حک شده بود، 
رونمایی شده و پرچم فلسطین بر فراز چراغ ها و ستون ها 
افراشته شد و از شهرداری پترسون و تمامی کسانی که در 

این زمینه همکاری کردند، تقدیر و تشکر شد.
 ملانیا ترامپ، بانوی اول سابق آمریکا گفت که دیدن 
آنچه در آمریکا می گذرد، تأسف برانگیز است. او اظهار کرد 
که بســیاری از مردم در نزاع و رنج هستند، مشاهده آن 
بسیار غم انگیز است و امیدوارم به سرعت این وضع تغییر 
کند. او همچنیــن در مصاحبه اخیر خود گفت: »من از 
زندگی در کاخ سفید لذت بردم. بانوی اول آمریکا بودن 
بزرگ تریــن افتخار من بود. من فکر می کنم ما در طول 
چهار سال دولت دونالد ترامپ دستاوردهای زیادی کسب 
کردیم. از مراقبت از کاخ ســفید لذت بردم. آنجا مدتی 
خانــه من بود و فهمیدم خانه مردم اســت و زندگی در 
آنجا یک امتیاز بود.« ملانیا ترامپ در پاسخ به این سؤال 
که آیا کاخ سفید می تواند دوباره خانه او شود، پاسخ داد: 

»هرگز نگو هرگز!«

زیرپوستسیاستبینالملل

سفارت گرجستان در تهران:
گسترش همکاری های ایران-گرجستان 

موجب تحکیم صلح و ثبات در منطقه است
سفارت گرجستان در تهران با انتشار بیانیه ای به مناسبت 
سی امین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک بین جمهوری 
اسلامی ایران و گرجستان، ضمن تقدیر و قدردانی از مواضع 
رســمی ایران در حمایت از تمامیت ارضی و حاکمیت 
گرجستان، خواستار تعمیق و گسترش همکاری ها بین دو 
کشور شد.به گزارش ایسنا، در متن این بیانیه آمده است: 
»امروز سی امین سالگرد برقراری مناسبات دیپلماتیک 
بین جمهوری اسلامی ایران و گرجستان می باشد. ایران 
یکی از اولین کشــورهایی بود در جامعه جهانی که پس 
از فروپاشی اتحادیه شــوروی استقلال گرجستان را به 
رسمیت شناخته اســت. آنچه ایران از تمامیت ارضی و 
حاکمیت گرجستان به صورت پایدار حمایت می نماید، 
موجب تقدیر و قدردانی می باشد.در طول 30سال گذشته 
بین دو کشــور قراردادها و توافقنامه های متعددی مورد 
امضا قرارگرفته است که تقریباً همه رشته های اجتماعی، 
اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و آموزشی را فرامی گیرد. در 
طول این مدت چندین دیدار رسمی دوجانبه در سطوح 
ریاســت جمهوری و دولتی صورت پذیرفته و جلسات 
کمیسیون های اقتصادی، سیاسی، کنسولی تشکیل شده 
است.در شرایط تغییر اوضاع سیاسی بین المللی تعمیق 
و گسترش همکاری های ســازنده بین دو کشور دارای 
اهمیــت فائقه بوده و موجب تحکیم صلــح و ثبات در 

منطقه می باشد.«

جلالی: همکاری نظامی ایران و روسیه 
بخشی از روابط دو کشور است

ســفیر ایران در روسیه خاطرنشــان کرد: »روابط میان 
تهران و مسکو شامل تمامی حوزه های سیاسی، اقتصادی 
و نظامــی می شــود.«به گزارش ایســنا، کاظم جلالی، 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه در گفت وگو با 
خبرگزاری ریانووســتی درباره حوزه های همکاری  میان 
تهران و مســکو به گفت وگو پرداخت.جلالی اظهار کرد: 
»روابط میان ایران و روســیه تمامی حوزه های سیاسی، 
اقتصادی و زمینه های دیگر را در برمی گیرد.« او در ادامه 
تصریح کرد که همکاری دفاعی و نظامی ایران و روسیه 
نیز که بخشی از این روابط به شمار می آید تنها به خرید 
تسلیحات و تجهیزات نظامی محدود نمی شود.سفیر ایران 
همچنین گفت: »همکاری نظامی ایران با روسیه بخشی 

از روابط میان دو کشور است.«

نجات لنج عمانی توسط نیروی دریایی 
ارتش

نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، لنج عمانی 
را که به دلیل نقص فنی در آب های بین المللی سرگردان 
بود، نجات داد.به گزارش ایسنا، یک لنج صیادی عمانی 
در آب های بین المللی دچار مشــکل شــده بود که تیم 
گشت زنی نیروی دریایی ارتش در اطراف سواحل مکران 
با دریافت کمک از ســوی لنج مذکور به منطقه اعزام و 
نسبت به نجات سرنشینان و کمک به لنج اقدام کردند.

با توجه به وارد آمدن آسیب جدی به سیستم رانش این 
لنج  با یدک کش به بندر سواحل مکران منتقل و تحویل 

نیروهای مرزبانی شد.

اولین پرواز از فرودگاه صنعا پس از 
شش سال تعطیلی

منابع خبری از انجام نخســتین پرواز تجاری از فرودگاه 
صنعا به مقصد اردن پس از شــش ســال تعطیلی این 
فرودگاه خبر دادند.پایگاه خبری العهد لبنان روز گذشته 
اعلام کرد که نخســتین پرواز تجاری پس از شش سال 
تعطیلی فرودگاه بین المللی صنعا، از این فرودگاه به مقصد 
اردن انجام شد. این پرواز پس از کش وقوس های فراوان و 
در پی هشدارهای مکرر مقامات صنعا درباره کارشکنی در 
طرح سازمان ملل انجام شد.این در حالی است که اخیراً و 
به خاطر کارشکنی های ائتلاف متجاوز عربی به سرکردگی 
عربستان سعودی و همچنین دولت مستعفی یمن پروازها 
از این فرودگاه که قرار بود پس از شــش ســال وقفه از 
سر گرفته شــود، تعلیق شد.سازمان ملل اوایل آوریل از 
آتش بس انسانی دوماهه در یمن خبر داد که شامل توقف 
عملیات نظامی، بازگشایی فرودگاه صنعا، ورود نفت کش ها 
به بندر الحدیده، لغو محاصره تعز و بازگشایی گذرگاه های 

زمینی بین شهرهای یمن است.

خبر


